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Spontán privatizáció

ANTALL JÓZSEF 
|  MEGBESZÉLÉSEI

A ntall József m iniszter- 
elnök szerdán a P a rla 
m entben fogadta Angelo 
Acerbi címzetes érsek, 
apostoli nunciust. Meg
beszélést foly tattak  egye
bek között a m agyar egy
házak helyzetéről, m ajd 
a m agyar korm ányfő a r 
ra  kérte a nunciust, h ív 
ja  fel a V atikán figyel
m ét a határainkon  túl élő 
m agyar kisebbség sok 
helyü tt nehéz helyzetére.

A ntall József tegnap 
h iva talában  fogadta 
Schöner Alfrédot, az O r
szágos Rabbi Tanács e l
nökét és a M agyar Iz
rae liták  Országos K épvi
seletének vezetőit is. A 
találkozó során a MIOK 
vezetői, a korm ányfő és 
vendégei egybehangzóan 
aláhúzták  a to leranciára 
való nevelés jelentőségét

KINEVEZÉS

Göncz Á rpád, a M agyar 
K öztársaság ideiglenes 
elnöke dr. Tari Ferenc 
bv. ezredest, a B üntetés
végrehajtás Országos P a
rancsnokságának m egbí
zott vezetőjét — 1990. jú 
lius 1-jei hatállyal — bv. 
vezérőrnaggyá nevezte 
ki. Ezzel egyidejűleg dr 
Balsai István igazságügy
m iniszter dr. Tari F eren
cet kinevezte a bün te tés
végrehajtás országos p a 
rancsnokának.

F áb ry Já n o s rajza

ÜDVÖZLŐ TÁVIRATOK
Göncz Á rpád, a Magyar 
K öztársaság ideiglenes el
nöke táv ira tban  üdvözölte 
A ristides P ereira elnököt 
a Zöld-foki Köztársaság 
nem zeti ünnepe alkalm á
ból. Göncz Á rpád, a Köz
társaság  ideiglenes elnöke 
a Venezuelai Köztársaság 
nem zeti ünnepe alkalm á
ból táv ira tban  köszöntötte 
Carlos Andrés Pérez köz- 
társasági elnököt.

KÖSZÖNET 
AZ RMDSZ-NEK
A pécsi székhelyű nem ze
tiségi szervezet, a M agyar- 
országi H orvátok Szövet
sége kedvezően reagált a 
Rom ániai M agyarok De
m okratikus Szövetségének 
a hazai kisebbségek or
szággyűlési képviselete 
ügyében te tt intervenció
já ra . A szövetség vezetői 
szerdán táv ira tban  kö
szönték meg az RMDSZ 
elnökségének az állásfog
lalását, m iszerint a M a
gyar K öztársaságban élő 
nem zeti és etnikai kisebb
ségeknek megfelelő képvi
se letet kell kapniuk a p a r
lam entben.

VITAFÓRUM

Ma este 22.10 órakor a te 
levízió Hazai Tükör című 
adásában  bem utatja  a 
Független Szakszervezetek 
D em okratikus Ligája és a 
korm ány vitafórum át.

• •
Öncsőd Dorogon
A csődgondnok és a Szanáló  
Szervezet  irányításával, fel
ügyeletével szerdán m eg
kezdték az önfelszám olást a 
Dorogi Szénbányáknál.  A 
vállalat gazdálkodása tavaly 
vált veszteségessé: jövede
lem kiesést okozott, hogy az 
„eocénprogramban” lé tesített 
új lencsehegyi bánya te rm e
lése nem  éri el a rem élt 
mennyiséget.

Az önfelszám olás célja az, 
hogy visszaállítsák a v á lla 
lat fizetőképességét. Egye
bek között vagyontárgyakat 
értékesítenek, csökkentik az 
im produktív  létszám ot, kft.- 
ket a lak ítanak , fo ly ta tják  a 
veszteséges ágazatok felszá
molását. A szénterm elést to
vább fo ly tatják , m ert a m e
dencéből kikerülő, évi 
700 000 tonna jó minőségű 
barnaszénre igény van!

(M TI)

Rákapcsol 
a Suzuki

A Suzuki  japán  autógyár ér
dekelt a m agyar gépkocsi
együttm űködésben. Rövide
sen a lá írásra  kerül a vegyes 
vállalat létrehozásáról in téz
kedő szerződés — nyilatkoz
ta az MTI  tokiói tudósító já
nak Takeucsi Joicsi, a Suzu
ki m agyar projektigazgató
ságának főosztályvezetője.

A vegyes vállalati szerző
dés és a licencátadási m eg
állapodás részleteiben a lap 
vető egyetértés van a japán 
és a m agyar fél között. A 
m egalakuló vegyes válla la t
nak devizára lesz szüksége. 
A M agyar Nemzeti Bank el
nöke, dr. Surányi György 
m ár szóbeli garanciá t adott 
arra , hogy a cég kellő m eny- 
nyiségű devizát tud m ajd 
vásárolni, ha forintfedezete  
van.

A további megbeszélések 
fo ly ta tására vasárnap J a 
pánba érkezik Lepsényi Ist
ván, az A utókonszern vezér- 
igazgatója. Jú lius 12-én pe
dig a Suzuki központjába 
várják  Bőd Péter Ákos  ipari 
és kereskedelm i m inisztert. 
Az esztergom i gyár építési 
m unkálatai az eredeti tervek 
szerint szeptem berben kez
dődnek.

(MTI)

Hu m iit hum  ti k a ra  V

Fontos tudnivalók — „jegelve”
A Népszabadság jún ius 6-án 
in te rjú t közölt Sándor Gyu-  
lánéval, az MTV volt(?) ke
reskedelm i és gazdasági fő
igazgatójával, abból az 
öröm teli apropóból, hogy a 
rendőrség, bizonyítékok h iá 
nyában megszüntette  ellene 
a nyomozást. A M agyar H ír
lap ugyanaznap „dokum en
tum okat” te tt közzé a fő
igazgatónő naplójából, így 
tá jékozódhatott a tisztelt ol
vasó, hogy milyen is az a 
koncepciós ügy. A Népsza
badságban a K APU-ról sem 
feledkezik meg a derék fő
tisztviselő, hiszen lapunk 
volt — úgymond — a kon
cepciós összeesküvés egyik 
vezetője. A M agyar H írlap 
— am ely a legfőbb koncipiá- 
tor volt — most aztán meg
követi a m eghurcolt hölgyet, 
illő lenne hát, ha a KAPU is 
követné e nem es gesztust.

A M agyar H írlap m ár a 
jún ius 8-i szám ában helyt 
ad dr. T ihanyi Viktornak,  
aki az MTV belső ellenőrzé
si tevékenységének legfőbb 
irányítója. Nocsak, m ondja 
az em ber, de jó, hogy nem 
kapkodtuk el azt a mea cul- 
pázást, olvassuk csak figyel
mesen, m it is ír T ihanyi 
doktor! (Persze könnyű n e
ki, az összes kártya a kezé
ben van.)

Közli, hogy „csak a keres
kedelmi főigazgatóságon kö
zel 4 millió F t-o t ilyen címen 
(ti. reprezentációs és p ropa
gandacím en!) úgy költöttek 
el, hogy a m egvásárolt áruk 
többségéről azt se tudták, 
hová került; 100 ezer Ft-os 
nagyságrendekben vásáro l
tak bútorokat, élelm iszere
ket, üveg- és po rce lán tá r
gyakat.”

A dolog megrázó. A M a
gyar H írlap  ezen inform áci
ók leközlése u tán  nem  sztor
n írozta önkritiká já t. Magam 
is hajlandó lennék ham ut

szórni a fejem re, csak nem 
akarom  én is elkapkodni a 
dolgot. Néhány kérdés mo
toszkál bennem.

1. Az ugyan nem  kérdés, 
hogy az élelm iszerhalom  ho
vá került, nyilván megették  
és megitták  valakik  valahol. 
Az üveg- és porcelántárgyak 
azonban, de főleg a bútorok 
valahol csak m egtalálhatók, 
nem ? A belső ellenőrzés ve
zetője szerin t hol? Vagy tán 
nem  is keresték ezt a több 
„pótkocsis teherau tóny i” 
cuccot? M egelégedtek azzal, 
hogy nem ta lálják?

2. Ha T ihanyi doktor eny- 
ny it tud a Sándorné-féle cég 
v iselt dolgairól, akkor vajon 
m iért nem osztotta meg in 
form ációit a rendőrséggel, 
hiszen azok — olvashattuk 
— 10 ezer Ft-os szám lákkal 
szaladgáltak  hónapokig ide- 
oda. Miért a Magyar Hírlap
nak duzzog Tihanyi úr, hogy 
nem  is kérdezték meg tőle a 
konkrétumokat, hanem csak 
úgy belegázoltak a becsüle
tébe? T ihanyi ú rn ak  tán — 
m in t „fe ljelentőnek” — a 
beosztásából eredő köteles
ségén túl még érdeke is len
ne, hogy m inden bizonyíték 
a hatóságnál legyen a nyo
m ozáskor — nem ? M iért „ je
geli” hát a fontos tudnivaló
kat?

3. Nem eufém izm us az, 
hogy T ihanyi doktor pazar
lásnak nevezi a 4 millió Ft 
elköltését olyan dolgokra, 
m elyeknek a belső ellenőrök 
(és a rendőrök?) hónapok óta 
a nyom ára se leltek?

4. És a legfőbb kérdésem  
az lenne, hogy ez a 4 milliós 
„pazarlás” mely időszakban 
keletkezett: netán  Sándorné 
rövid, néhány hónapos fő
igazgatói ténykedése a la tt?  
(Ha igen, akkor em lékez
zünk: ha a M agyar H írlap 
nem  borítja  ki a „b ilit”, ez a 
sum m a éves viszonylatban

akár 8—10 millió is lehetett 
volna.) T ehát a nagy kérdés: 
Sándorné a la tt „bútorozkod- 
tak-e be", vagy a korábbi 
főigazgató v ásáro lta tta  a hol
m ikat a reprezentációs és 
propagandakeretből ?

M ert ha ez utóbbi, vagyis 
dr. Bayer József, akit a szé
les olvasóközönség inkább 
m int az Axel Springer B u
dapest Kft. igencsak vagány 
igazgatóját volt szerencsés 
m egism erhetni, akkor érde
kes kom binációk is szóba jö 
hetnek a porcelán és a k a 
mionnyi bútor hollétét ille
tően.

(A KAPU 1989. decem beri 
szám ában a cégközlönyből 
kivonatot je len te te tt meg a 
VINTON Kft.-ről, melynek 
ügyvezetője (tulajdonosa?) 
ugyancsak dr. Bayer József, 
egyik tagja pedig a sajtó á l
tal is „m eghurcolt” televíziós 
főigazgatónő férje.) Vajon 
m inden szóba jöhető helyen 
ta rto ttak  házku ta tást?

Ilyen kérdéseket tennék 
fel, ha lenne valaki, aki au 
tentikus válaszokat tudna 
adni. M egnyugtatnának ezek 
a válaszok, s akkor talán  
m agam  is éreznék valam iféle 
bűntudato t! És én is szórnék 
ham ut a fejem re. De a h a 
m ukára nem adok . ..

B rády Zoltán 
a KAPU főszerkesztője

P. s. E sietve fogalm azott 
válaszom at im m áron h á
rom hete elküldtem  a Nép- 
szabadság szerkesztőségéhez, 
ahol megígérték, hogy a cik
ket leközlik, m iután  a nyi
latkozat m egem lítette a KA- 
P U -t is. Azzal a tu d a tta l v it
tem a szerkesztőségbe a cik
ket, hogy nincs érdekeltsége 
az M SZP-nél, és nincsenek 
érdekelve a Springer-sajtó - 
nál sem.

Az írást máig nem közöl
ték. B. Z.

A. csoport je les9 a rendőr  
in tézkedik
Identitászavarban a hivatásos állomány

Vajon hogyan gáto lhatja  meg 
a bűnelkövetést néhány jó 
szándékú, lelkes férfiú , eset
leg hölgy, aki m indössze tisz
tességgel van felvértezve a 
bűnözőkkel szem ben? A do
log nem  lehetetlen. A bűn- 
megelőzés érdekében igenis 
m ozgósítható a  társadalom . E 
tém áról fe jte tte  ki elgondolá
sait Horváth Balázs belügy
m iniszter azon a sa jtó tá jé 
koztatón, am elyet szerdán az 
MDF elnöksége rendezett, s 
am elyen országgyűlési képvi
selők beszélgettek aktuális 
belpolitikai kérdésekről az 
újságírókkal.

E tém ák egyike a lakosság 
soraiból szerveződő önvédel
m i-vagyonvédelmi csoportok 
kormányzati támogatása. 
M int a belügyiminiszter e l
m ondta, a bűnözés m indany- 
nyiunk által ism ert elhara- 
pódzásának megfékezése é r
dekében m inisztertanácsi h a 
tározattervezete t kíván a kor
mány elé terjeszteni a bűn- 
cselekm ények jogi, tá rsad a l
mi okainak feltárásáról. Eb
ben irányelveket dolgoz ki az 
önvédelmi, vagyonvédelmi 
szervezetek tám ogatására. 
M int mondta, ezek m űködé
séhez az egyesülési jogról

szóló törvény ad  jogi fedeze
tet, így a rendőrség nem  k í
ván m unkájukba beleszólni. 
Elkel azonban a szakm ai se
gítség.

Attól nem  kell tartanunk , 
hogy ezek a csoportok fegy
verrel felszerelkezve járőröz- 
nek majd, s zak la tják  az em 
bereket. A belügym iniszter 
még annak is ellene van, 
hogy az önszerveződött cso
portoknak m egadják akár az 
igazoltatás jogát is. F elada
tuk csupán annyi, hogy 
„csengessenek”, ha bűncse
lekm ényt észlelnek. Az in téz
kedés m ár a rendőrség dolga. 
U gyanakkor a belügym inisz
te r  úgy véli, hogy ezeknek a 
csíráiban m ár működő önvé
delmi, vagyonvédelm i cso
portoknak m unkájuk  e llá tá 
sához szükségük van m in i
mális infrastruktúrára, am e
lyet biztosítani is k ívánnak 
szám ukra, de m ert anyagiak
ban úgy állunk, ahogy állunk, 
ez utóbbi tém ában jól jönne 
a társadalm i segítség is.

H orváth Balázs óvott attól, 
hogy az új szervezeteket b á r
ki összehasonlítsa a volt ön
kéntes rendőri szervezettel 
vagy a munkásőrséggel. Az 
önvédelmi csoportok hatósá

gi jogkörrel nem  rendelkez
nek, azt nem  is igénylik.

Ez m ind nagyon jó, de mit 
kíván tenni a hivatásos állo
m ány  a  bűnözés megfékezé
sére — hangzott egy kérdés, 
m ire H orváth Balázs azt 
mondta, hogy ő maga napon
ta hangoztatja: a rendőr in 
tézkedjen!  A gond most az, 
hogy a korábbi rendőrség in 
kább politikai rendőrség  volt, 
m intsem  rendtartó , bűnüldö
ző szervezet; m agyarán el
vették  legitim itását. A rend
őrség e p illanatban identitás- 
zavarral küzd. A Népszava 
képviselője aggodalm át fe
jezte ki, vajon nem válhát- 
nak-e áldozatokká  a bűnel
követőkkel eszköztelenül 
szembeszálló vagy őket csu
pán „kifigyelő” állam polgá
rok? H orváth Balázs m egje
gyezte, hogy nyugtalan éjsza
káin az ő fejében is m egfor
du lt m ár: szabad-e esetleges 
veszélynek kitenni  az önvé
delmi csoportokat. Ám az a 
tudat, hogy nem kell a szó 
szoros értelm ében harcba 
szállniuk az elkövetőkkel, 
megnyugtató lehet m indenki 
számára.

H. I.

Ismét szakszervezeti kerekasztal
Ism ét tárgyalóasztalhoz ültek 
szerdán délelőtt a szakszer
vezeti kerekasztalt alkotó 
szervezetek képviselői. A 
vendéglátó Magyar Vegyipa
ri Dolgozók Szakszervezeti 
Szövetsége  m inden szakszer
vezeti töm örülést m eghívott 
a tanácskozásra. A m eghí
vást elfogadta és részt vett 
a megbeszélésen a Magyar 
Szakszervezetek Országos 
Szövetsége, a Független 
Szakszervezetek Demokrati
kus Ligája, a Szolidaritás 
Szakszervezeti M unkásszö
vetség  és az autonóm szak- 
szervezetek  képviselője.
M eghívást kapott a ta lálko
zóra az Értelmiségi Szak-  
szervezeti Tömörülés  és a 
Munkástanácsok Országos

Szövetsége is, de technikai 
okok m iatt nem  tud tak  jelen 
lenni.

Miről is volt szó a tá rg y a
láson? Ezt kérdeztük Raub  
Jájiostól, a vegyészszakszer
vezet titkárátó l.

— Elfogadtuk  azt az alap- 
dokum entum ot, am ely a 
szakszervezeti kerékasz tal
nak m int a m agyar szak- 
szervezetek konzultációs és 
együttm űködési fórum ának 
működését határozza meg. 
D öntöttünk arró l is, hogy a 
szakszervezeti kerekasztal 
plenáris ülésére július 25-én 
vagy 26-án kerüljön sor, 
ahol m egtárgyaljuk  m ajd  a 
— várhatóan  jú lius 27-ére 
összehívandó — Országos

Érdekegyeztető Tanácson el
várható  m agatartásunkat.

— Mi lesz a plenáris ülés 
témája?

— Első helyen szerepel a 
m agyar szakszervezetek bel
ső ügyeinek  m egvitatása. 
Például a vagyoni vita  és az, 
hogy milyen kapcsolatokat 
tartsanak egymással a szak- 
szervezeti szövetségek. M á
sodik tém ajavaslatunk  pedig 
a rra  vonatkozik, hogy dol
gozzon ki a p lenáris ülés egy 
tervezetet arra , hogy a szak- 
szervezetek milyen közös ál
láspontot a lak ítsanak  ki más 
szervezetekkel, így például a 
korm ánnyal és az állam igaz
gatás különböző szervezetei
vel való tárgyalásokra.

(nógrádi)

Hamis volt a hír

Nem lesz közös munkástanács
A Szakszervezetek G azda
ság- és T ársadalom kutató  
In tézete közli, hogy a m u n 
kástanácsok szervezőinek és 
szakértőinek az érdekérvé
nyesítés funkciójáról  fo ly ta
to tt megbeszélésén, június 
28-án nem  született m egál
lapodás sem egy közös kom 
m üniké szövegéről, sem a n 
nak nyilvánosságra hozata
láról.

Erősödik a vita a m unkás- 
tanácsok alakulása és köve
telései körül, am i várhatóan  
fokozódni fog a privatizáció 
gyorsulásával és az életszín
vonal rom lásával. Ilyen hely
zetben törvényszerűen je le 
nik meg az igény a munkás-  
tanácsok és a szakszerveze
tek együttműködésére. Az  
együttm űködést jelentősen 
segítené, ha az a pártoktól

függetlenül, tisztán érdekvé
delm i alapon jönne létre. A 
napi m egélhetésért, a m un
kahely m eg tartásáért fo ly ta
to tt küzdelem ben fe Id ő t len 
ségnek tűn ik  a legerősebb 
fegyver, a sztrájk kizárása. 
Az érdekvédelem  eredm é
nyességét je lentősen segíte
né, ha létrejönne az érdek- 
egyeztetés, a döntésekben 
való részvétel törvényi ga
ranciákkal is alátám asztott, 
eredm ényesen működő ren d 
szere. Egy erős, legitim szak-  
szervezeti mozgalom  s egy 
törvényileg garan tá lt, a v á l
lalati alkotm ányba beépülő 
politikamentes m unkásta 
nácsrendszer együttesen  in 
teg rá lhatja  az érdekvédel
m et egységes rendszerré.

A M unkástanácsok O rszá
gos Szövetségének elnöksé

ge, határozottan  tiltakozik  a 
hamis, a szövetséget po liti
kailag és erkölcsileg súlyo
san sértő állítólagos m egál
lapodásról szóló közlemény 
m egjelentetése m iatt, am ely 
élesen ellentétben áll a szö
vetség alapvető célkitűzései
vel. A M unkástanácsok O r
szágos Szövetsége nem  vál
la lha tja  a volt á llam párt 
uralm a helyett egy új, h a ta 
lom ra kerü lt p á r t gyám ko
dását, a korm ány k ritiká tlan  
tám ogatását — és különösen 
nem válla lhat egy sz trá jk 
m oratórium ra vonatkozó 
m egállapodást, am i a m un
kások érdekeinek ny ílt el
áru lása lenne, és súlyosan 
sértené a m unkástanácsok 
term észetes szövetségesének, 
a szakszervezeteknek érdek- 
védelmi jogkörét is!

Tonnaszám heverő szovjet robbanóanyagok
A környezetvédelmi miniszter tájékoztatója — Ne emeljék 
az ólommentes benzin árát!
Alig több m in t egy hónappal 
a tárca irány ításának  á tvé
tele u tán  Keresztes K. Sán
dor környezetvédelm i m inisz
ter sa jtó tá jékozta tó t ta rto tt 
a m inisztérium  szervezeti és 
s truk tu rá lis  átalakulásáról, 
megváltozó és kibővülő fel
adatköréről.

— A tárca átszervezésének 
tervezete a korm ányprog
ram hoz igazodva tükrözi a 
bekövetkezett szemléletvál
tozást. Eredm ényes környe
zetvédelm i politikát ugyanis 
csak koncentrált állami irá
nyítással lehet végezni — 
fe jte tte  ki a m iniszter, m ajd 
arró l beszélt, hogy a kör
nyezetfejlesztést a gazdasági 
feljesztésekkel párhuzam o
san, komplex módon lehet 
folytatni.

Ennek szellemében tá r
gyalnak például arról, hogy

a nem  védett természeti kör
nyezet,  az élővilág o ltalm át 
is a tárcához csatolják. A 
levegő vagy a talaj védelm é
vel összefüggő teendők is ide 
kell hogy tartozzanak.

Az újságírók által felve
te tt kérdések m egválaszolá
sába a tá rca  á llam titká ra i és 
főosztályvezetői is bekapcso
lódtak. A többi között e l
m ondották, hogy a benzin
árem elés kapcsán javaso lták : 
a környezetvédelm i szem 
pontokat figyelem be véve ne 
em eljék, illetve csak szeré
nyebb m értékben, az ólom 
mentes üzemanyag  árá t. A r
ról is szó esett, hogy a ta x i
zásból ki kellene tiltan i a 
ké tü tem ű  járm űveket. A 
gépjárm űvek m űszaki vizs
gáztatásakor szigorúbban 
kell figyelni a kipufogógázok 
összetételét. Az őszi hóna

pokban kom plex intézkedési 
csomaggal lépnek a ny ilvá
nosság elé.

Dr. Tarján Lászlóné poli
tikai á llam titká r a K iskun
sági Nemzeti P arkban  szét
szórt robbanóanyagokkal 
kapcsolatban elm ondotta, 
hogy a tá jvédelmi körzetben  
tonnaszám  hevernek szerte
szét a lőszerek. A szovjet k a
tonák távozásával fellazu lt a 
te rü le t őrzése, s ebben az 
ügyben a parlam enti honvé
delm i bizottságot is m egke
resték.

Dr. Kiss Elemér  közigaz
gatási á llam titká r tá jékozta
tása szerin t az új környezet-  
védelmi törvény  tém ája v á r 
hatóan szeptem berben kerül 
a korm ány elé, s valószínű, 
hogy az év végére elkészül a 
törvényjavaslat.

(tamasi)


